
ABDPSEIAM GVOŽDJAR

negdje 1924.godine došao je  na banjalučku gimnaziju profesor 

Akif Šeremet. Odmah po svom dolasku izm ijenio je ime prodavanju i  

počeo je is to r iju  predavati po novom sistemu i s t ič u ć i  naročito đru- 
štveno-ekonomske dogadjaje kao prvorazredne, a manje ono, dotada uobi
čajeno -  samo iskazivanje dogadjaja. To je  odmah palo u o č i nama -  

djacima, da se kod predavanja naročito d otiče so c ija ln ih  zbivanja i  da 

obrađjuje is to r iju  po nekim erapama, društvenog razvoja. Ubrzo, počeo 

je d je lo v a ti i  p rik up ljati neke omladince, ha koje je  v rš io  direktan  

u tjecaj i  to  svojim ličnim  kontaktom. Tako na primjer, u svakom razre
du u kojem je predavao, imao je  pa nekog za koga je  on smatrao, b i
s tr ij e g  djaka na kojeg je pokušao da iz v r š i  u tjeca j razvoja. U šestom  

razredu sam bio tada ja , Veljko, u sedmom je bio R adil, Veso, u osmom 

bio je Alihodžić i  možda još neki -  n efS ^  Preko f e r ija  1925.godine 

već smo sv i b i l i  s  njim u kontaktu, a pojedinačno djelovao je na sva
kog od nas, na intelektualnom , i l i  b o lje  rećm progresivnom razvoju.
Ja sam iza  toga o tišao  u Sarajevo u geodeziju. U proljeće 1926.go
dine vratio  sam se ponovo u Banju Luku, pošto sam prekinuo d alje  ško

lovanje . Bio sam bez posla i  stupio sam ponovo u vezu sa Šeremetom.
On je  tada gradio kuću na kojoj je radio Pavao Radan i  I l i j a  Radan 

kao z id a r i. I  mene je  Šeremet pozvao da kod njega učim zanat -  t i š le r a j  

Kada sam se upoznao sa Pavom Radanom i  stupio u b l i ž i  kontakt, neko 

vrijeme p r ije  toga b io sam safl( Avdom Cardžićem već nekoliko puta na 

sastancima aa još nekolicinom drugova. Medjutim, to  n ije  bio nikakav 

organizovani, nego tek , kako da kažem, okupljanje radi iznalaženja  

drugova k o ji će kasnije b i t i  vezani za organizaciju .
Tokom moga rađa kod Šeremeta, on mi je dao knjige ( lite r a 

turu^ i  t o : "Razvitak društva", onda "Kapital", onda "Imperijalizam  

-kao-posljednja etapa kapitalizma" i t d .  Istovremeno, rekao mi je da 

'je  potrebno da se okupi što  v iš e  omladine, a l i  da je  to  vrlo  teško  

r a d it i  grupno, nego treba pojedinačno. Z^og toga mi je  skrenuo pažnju



da b i trebalo  naročito radničku omladinu, upozorio me ja na Šandora, 
da on smatra da je b is ta r , zatim Maslu,, pa kasnije Kazaza. Nadalje, 

rekao mi je da b i trebalo da odem do Veljke Djordjevića, koga je  on 

već imao na v e z i.  Jednog dana ja sam otišao  do V eljka, to  je  b ilo  

l j e t o  l926.god ine, kući i  pozvao ga da dođje kod Šeremeta. Tada nam je  

Šeremet dao u zadatak d a lje  proširenje rada sa omladinom. P o s lije  nekog 

vremena dao mi je Šeremet d vije  bočice i  rekao da sam ja  odsada pročel
nik omladine. Te d v ije  bočice sadržavale su tekućine, jednu tamnu, jad 

dnu b ije lu  i  to je b ilo  za p isan je . Ba bijelom  da se p iše  n ev id ljiv o , 
izmedju redova tintom isp isa n ih , a kad dobijem pismo iz  Zagreba da mi 
ona tamna tekućina ima da s lu ž i kao razvoj -  prenos za otkrivanje t ih  

pisama. Tako sam ja podnosio iz v je š ta j  o radu omladinske organizaci
je ,  o njenoj organ izaciji i  slao  u Zagreb. Naš rad se brzo p ro šir io . 
Metoda rada je b ila  razbijanje kod omladine praznovjerja, onda r e l i 
gioznih osjećanja i  zabluda i t d .  Medju prvim omladincima b ilo  je  i  

otpadanja. Tako pokušaj sa  Blentićem, sa Muharemom Hadžićem, pa Ba- 

ručijama, sa Muhamedom Dedićem i  još nekolicinom da se usključe u 

omladinsku organizaciju i  da rade u omladini, n ije  uspio, b ilo  zbog 

toga što  su im porodične p r ilik e  b i le  takve, i l i  što  su se b o ja li  
omladinske organizacije . Medjutim, rad Masle, Kazaza, Šandora i  drugih 

bio je sve u sp ješn ij i i  okupljao je  d alje  omladinu. U gim naziji već 

du b i l i  obuhvaćeni Vilko V interhalter , Sola^, onda Kunštek k o ji je  

kasnije otpao 1937$ 1936.godine. U radničkoj omladini bio je  već 1927* 

1928.godine obuhvaćen Periđ Hasambašić i  ^Ž'abrici Maslo! Osim Masle 

bio je još Tu&š Mišić i  Džin. Jednog dana mi je rekao Šeremet da 

predam dužnost rukovodjenja -  pročelnika omladine Valjku, a ja  da 

ulazim u P artiju  i  da dobivam dužnost rada po kružocima, a sastanci 

~su o & % e n l van i, uglavnom po sk lo n itijim  mjestima. Jedem š i r i  

siastanai ai&iva i  omladine i  P artije  održan je  negdje 1928.g . u kući
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Šandorovoj. Sastankom je rukovodio Šeremet. P risu tn i su M H  iz  Mje

snog komiteta: Avdo i  Mnhsin. Po povratku Fađila i  Vese i z  FrankfuJ&a, 
kada je Mo zabranjen ta j fa k u lte t , održan je  sastanak cjelokupnog 

aktiva na ob ali kraj Vrbasa« Tu su Padil i  Veso osim teoretsk ih  iz 
laganja i z n i j e l i  i  p o lit ičk o  stanje u njemačkoj, u sv i^ e |u^i kod nas* 

Organizaciono n ije  se n iš ta  izm ijen ilo , gSS288vto  da se\jumjesto pro
če ln ik  d e lije  -  zvao-sekretar d e l i j e .  Od aažn ijlh  sastanaka bio je  

onaj kod Avdine kuće pred njegovo delegiran je na kongres u Dresdenu. 

Tom prilikom došlo je  i  do k r itik e  Šeremetovog djelovanja*
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Arh!v Bos, krajine B. Luka


